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Úspěšný začátek roku 2025
Ve třetí dekádě února mohu říct, že se 
nám začátek letošního roku povedl. 

Přípravám se podařilo dokončit sta-
vební připravenosti porubů 400 004 
a 320 201/1. Obě oblasti byly něčím 
velmi obtížné, 40. z hlediska hydro-
geologie a odpouštění vody nashro-
mážděné ve stařinách vydobytého 
porubu 400 002 a 32. zejména kvůli 
geomechanice a přísným protiotřeso-
vým opatřením. Se vším se nakonec 
raziči úspěšně poprali. Zbývá nám 
připravit pro vybavování a těžbu po-
slední tři poruby. A našlápnuto, nejen 
ke splnění, ale i k urychlení termínů 
dokončení stavebních připraveností 
máme výborně. V lednu jsme vyrazili 
o 112 m více, než bylo v business 
plánu, a v únoru očekávám obdobný 
výsledek. Vzhledem k tomu, že se 
nám vybavování dvou porubů seběhlo 
na letní červenec a srpen, kdy navíc 
budou rubáňoví kopat a vybavovačům 
nepomůžou, je každý den urychlení 
příprav velmi cenný. Na vybavení 
pak zbyde více času. Při poděkování 
provozu příprav nelze zapomenout 
na kolektivy Příprav 4 a Dubosu, které 
provádějí zmáhání a přibírky důlních 

děl zatížených těžkými podmínkami, 
které v dole panují. Bez jejich spoleh-
livé práce, kdy často musejí rychle 
přecházet mezi pracovišti  a hasit 
to, co nejvíce ohrožuje současnou 
i budoucí těžbu, by to nešlo.

V provozu vybavování a likvidace 
byl počátek roku také velmi úspěšný. 
V předstihu jsme připravili k těžbě po-
ruby 463 202  a 400 004. Obě oblasti 
byly vybaveny v čase kratším, než je 
obvyklé. Kromě výborné organizace 
práce a výkonů všech zúčastněných 
nám pomohla i skvěle vymyšlená 
strategie, kdy jsme v předstihu navá-
želi do oblasti budoucích porubů díly 
sekcí mechanizované výztuže i dalších 
strojů a materiálu potřebných pro 
vybavení, probíhala montáž tlakových 
potrubí a rekonstrukce tratí závěsné 
dráhy. V případě porubu 400 004 je 
třeba ocenit i úsek CO za včasnou 
a kvalitní instalaci nové linky centrál-
ního odtěžení, která nám umožní se-
lektivní těžbu koksovatelného a ener-
getického uhlí. Úspěšné vybavování 
bylo podmíněno nadstandardním 
výkonem v provozech elektrifikace, 
důlní dopravy, úseku centrální údržby 
i provozu důlně bezpečnostních slu-
žeb, za což jim patří velké poděkování. 
Nyní běží naplno vybavování porubu 
č. 320 201/1 a věřím, že vzhledem 
k pokračující dobré práci bude termín 
nájezdu těžby opět urychlen z počátku 
dubna na třetí dekádu března.

Teď nastává čas rubáňových, musí 
dohnat nízké těžby z prosince 2024 
a ledna 2025, kdy se věnovali vyba-
vování porubů. Věřím, že si poradí se 
všemi nástrahami, které je při kopání 
čekají. Ať už z hlediska bezpečnosti, 
geologických podmínek nebo spoleh-
livosti strojního a elektro zařízení.

Děkuji moc všem zaměstnancům, 
našim i dodavatelským, za úspěšný 
start do posledního roku těžby.

David Hájek
ředitel Provozu

Mezi nejbezpečněji pracujícími se objevují víceméně stále stejné tváře.
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103. narozeniny
se sbíječkou a fáráním

Zdislav Chalupa z Ostravy-Michálkovic  
je bezesporu nejstarším žijícím bývalým 
havířem, rád na šachtu vzpomíná.

6 Karvinské děti se 
i letos učí lyžovat

Na svah v Bukovci v Beskydech vyjíždějí 
předškoláci a žáci prvního stupně i díky 
podpoře od těžařské nadace.

7Vybavovači splnili 
úkoly s předstihem

Dříve oproti harmonogramu najel nejen 
blok 463 202, ale i 400 004 a tuny z něho 
pomohou s únorovým režimem.
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Štajger, razič, rubač, lampářka, OKD vydá knihu 
o povoláních, která s koncem těžby zaniknou
STONAVA – V historicky posledním roce 
těžby černého uhlí jak na Karvinsku, 
tak v celém Česku připravuje společ-
nost OKD publikaci zaměřenou prá-
vě na specifické profese, které s kon-
cem hlubinného dobývání zmizí. Její 
součástí budou fotografie i příběhy 
lidí zastávajících povolání spojená 
s těžbou.

„Touto knihou chceme vzdát hold 
všem, kdo zasvětili život hornictví. 
Ocitáme se v situaci, kdy ruku v ruce 
s koncem těžby uhlí postupně zmi-
zí i profese doposud neodmyslitelně 
s těžbou spjaté. Uhlí pomalu nahra-
zují jiné zdroje energie, nicméně vět-
šina z toho materiálního, čím jsme 
nyní obklopeni, by bez uhlí praktic-

ky nemohlo vůbec vzniknout,“ uvá-
dí Roman Sikora, generální ředitel 
OKD. 

Publikace se zabývá současnými 
i historickými havířskými profesemi 
jako jsou například razič, rubač, hlu-
bič, vrtač, narážeč, štajger, kupelař, 
vzorkař, báňský záchranář, ale také 
známkařka, lampářka, práč a mno-
ha dalšími. Popis jednotlivých profe-
sí doplní fotografie a hornické osudy 
lidí, kteří je zastávají či zastávali. 

„Lidské příběhy možná naznačí, 
zda byla hornická práce pouhou for-
mou obživy, nebo se pro mnohé sta-
la také životním posláním. Jako pa-
triot tohoto regionu a člověk, kte-
rý má hornictví v srdci, bych byl rád, 

kdybychom měli vždy na paměti, co 
uhlí a hornictví našemu kraji i této 
zemi dalo, a drželi v úctě ty, kdo s ním 
spojili svůj profesní život. A kvůli nim 
udržovali hornické tradice živé i poté, 
co se hornické řemeslo v našem kra-
ji stane minulostí,“ podotýká Sikora.

Knihu o zanikajících povoláních 
pokřtí OKD na Hornických slavnos-
tech, které se uskuteční spolu s osla-
vami města Karviné 13. a 14. června. 
Na přípravě knihy spolupracují kro-
mě odborníků těžební společnosti 
OKD také fotografové Boris Renner 
a Petr Chodura, spisovatel Richard 
Sklář a pamětník Vladimír Špok, je-
den z prvních zaměstnanců Dolu 
ČSM.

Z lampovny na svačinu, horníci z Dolu ČSM pohledem fotografa Petra Chodury.
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Jak dopadla lednová motivační kampaň BOZP? Jen málo změn!
HORNÍ SUCHÁ – V již zaběhnutém sys-
tému pokračovala v lednu 2025 
v OKD motivační bezpečnostní kam-
paň a měsíčně vyhodnocené nejlep-
ší kolektivy a úseky se příliš nezmě-
nily. Snad jen s výjimkou, že rubá-
ňové jedničky s hlavním předákem 
Dariuszem Miedzińskim a vedou-
cím úseku Dariuszem Hetmanem 
z Alpexu ovládly kategorii vybavo-
vání a likvidace, jelikož si instalovaly 
nový blok.

Vzhledem k tomu, že se praktic-
ky netěžilo, v provoze rubání, jak 
podotkl závodní stonavské šach-
ty Karel Blahut, nebyl ani nikdo vy-
hlašován. V přípravách opět udrže-
li čelné pozice raziči Alpexu: prv-
ní byli ti od Patryka Holka, druzí 
od Bartołomieje Szkawrana (vystří-
dal ve funkci Tomasze Figuru) z úse-
ku vedeného Pawłem Palejem a třetí 
pak od Waldemara Paśika z úseku ve-
deného Bogdanem Bajaczykem.

V kategorii Ostatní – A už dlouho 
nikdo nedokázal pracovat bezpečněji 
než chlapi z Carbokovu - Vybavování 
a likvidace s předákem Andrzejem 
Nowackim a vedoucím Antonem 

Lančaričem, což se nezměnilo ani 
v minulém měsíci.

V kategorii Ostatní – B dopadl nej-
lépe úsek severské centrální dopravy 
s předákem Petrem Minaříkem a ve-
doucím Radkem Szarowskim.

„Z hlediska čísel, která sleduje-
me, tedy úrazové četnosti a úrazo-
vé frekvence, začal letošní rok lépe 
než ten loňský. Horší jsme nicméně 
v úrazové závažnosti, což znamená, 
že nám lidé déle marodí,“ podotkl 
závodní Blahut k minulému měsíci. 
V lednu bylo na Dole ČSM evidová-
no 14 úrazů, z nichž bylo následně 
registrováno 10 úrazů (loni v prv-
ním měsíci skončilo registrací 13 
případů).

„Letošní úrazy byly vesměs všech-
ny pocitové nebo špatné našlápnu-
tí, přisednutí, uklouznutí a podobně. 
Nic nového. Hornické úrazy se staly 
2 na jedné čelbě,“ pokračoval závod-
ní. Rovněž upozornil na nadcházející 
kontroly a prověrky báňských inspek-
torů, zaměřené například na stroj-
ní zařízení či horizontální dopravu 
v dole s důrazem na stav kolejových 
tratí a výhybek.
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Čelboví se v lednu předvedli, tolik metrů dlouho nevyrazili
HORNÍ SUCHÁ – Leden roku 2025 před-
stavoval pro přípraváře se 795 vyra-
ženými metry druhý nejlepší měsíc 
od května 2021. Stonavská šachta to-
hoto vynikajícího výsledku dosáh-
la s 10 čelbovými partami a osmič-
kou nezačínala metráž jen proto, že se 
strategicky kombinovalo s kolektivy 
a provozem pracovišť tak, aby nedo-
šlo k nepřípustným souběhům ražeb 
a rubání v následujícím období.

„V nedávné minulosti jsme dosáh-
li největší měsíční metráže v pátém 
měsíci 2021, kdy bylo vyraženo 1 080 
metrů, a pak v listopadu 2023 s 820 
metry,“ informoval výrobně-technic-
ký náměstek Petr Škorpík. Upřesnil, 
že lednových 795 metrů představo-
valo překročení technického režimu 
o 88 metrů a business plánu o 112 me-
trů. Limitní výkon si připsalo 7 kolek-
tivů, což se povedlo poprvé od před-
loňského února.

Velkou roli hrály  
strategické kroky
„Mohli jsme docílit i té osmistovky, 
ale tentokrát jsme nešli po adekvát-
ním čísle, ale chystali jsme si pod-
mínky k tomu, abychom se na dob-
rou metráž mohli dostat i v dalším 
měsíci. Teď v únoru po první deká-
dě už máme 50 metrů v plusu,“ vy-
světlil vedoucí provozu příprav Petr 
Glas. Jako jediný z kmenových neměl 
limitní výkon kolektiv hlavního pře-
dáka Lukáše Budaye z úseku vedené-
ho Romanem Čápem, a to kvůli změ-
ně strategie. „Po ukončení prorážky 
ve 40. sloji se přestěhoval do Natanu, 
kde zahájil zarážku budoucí výdušné 
chodby posledního porubu v této slo-
ji. Jelikož předporubní tlaky při dojez-
du bloku 463 202/1 kopaného horní-
ky Krzysztofa Miedzińskiho měly ne-
gativní vliv na průřez chodeb v před-
polí, potřebovali jsme udělat přibírku 
základny pro montáž kombajnu. To 
bylo důležitější než metry, aby se dalo 
souběžně razit na klasiku a navážet 
a skládat MR 340,“ pokračoval Glas.

Zdůraznil také lednové finišování 
na čelbách. „Včas se tak mohla v úno-
ru předat podle harmonogramu obfá-
rávka celého bloku 400 004, kde jsme 

dodělali ražbu kolektivem Tibora 
Pavlíka z Čápova úseku, dosáhli jsme 
průchodního větrního proudu a do-
končili čerpání vody ze stařin vedlejší-
ho bloku,“ vysvětlil. Dalším úspěchem 
bylo dokončení stavební připravenos-
ti nového porubu ve 32. sloji osádka-
mi hlavního předáka Tomasze Figury 
(nyní Bartołomieje Szkawrana) z úse-
ku Alpex vedeného Pawłem Palejem. 

Na únor dostali přípraváři na Dole 
ČSM za úkol vyrazit 536 metrů.

Provoz příprav ve znamení změn
Po lednu skončil kolektiv hlavní-
ho předáka Andrzeje Staszewskiho 
z Bajaczykova úseku. Svých posled-
ních 60 metrů měl s klasikou na čel-
bě 300 255. „Po únoru čeká louče-
ní další partu, tu od hlavního předá-

ka Arkadiusze Lisowskiho z úseku 
vedeného Arkadiuszem Węglarzem. 
Už není tolik pracovišť, které budeme 
potřebovat obfárávat,“ sdělil vedoucí 
provozu příprav.

 Od března se chystá i sloučení dvou 
kolektivů hlavních předáků Tibora 
Pavlíka a Romana Kadlece a jejich na-
sazení ve 30. sloji na připravovaném 

výduchu do nepřetržitého provozu. 
Březen bude také znamenat převede-
ní Budayových osádek do oblasti no-
vého bloku 402 204 k ražbě ve spod-
ní lávce a přidělení kombajnu AM 50 
partě Szkawrana, která by se měla 
pustit do přibírky základny v předpo-
lí  dokopaného porubu 463 202/1. 

„Díky za super výkony v přípra-
vách po delší době. Doufám, že to tak 
dotáhneme až do konce, protože oče-
kávám, že rubáňoví pojedou rychle-
ji, než je naplánováno. Takže budeme 
poruby potřebovat mít hotové a vy-
bavené o něco dříve,“ přidal se k hod-
nocení ledna provozní ředitel David 
Hájek. Ten také uvedl, že výborná prá-
ce obchodníků, šetření nákladů a vý-
roba na třídicí lince ze zásob zname-
naly snížení plánované ztráty OKD 
způsobené nízkou těžbou v lednu, za-
příčiněnou opožděním ražeb při pří-
pravě porubu 463 202 v roce 2024. 
„Předpokládaná ztráta byla výrazně 
vyšší než skutečnost,“ prohlásil s po-
děkováním všem zaměstnancům.

K čelbám provozní ředitel doplnil, 
že dobrý pozor by si měli dát hlavně 
raziči ve 40. sloji na případné vícevý-
lomy v nadloží při přípravě porubu 
402 204, které mohou způsobit prů-
tahy do stařin sloje vydobyté v bez-
prostředním nadloží.

Urychlená vybavovačská sezona, 
ze tří porubů už jsou dva v provozu
STONAVA – Spolu s čelbovými bylo 
v prosincovém a lednovém „beztě-
žebním“ období na stonavské šach- 
tě klíčové nachystat pro rubáňové 
nové stěny. A výrazně se na tom po-
díleli i chlapi z provozu rubání. Jak 
to všechno probíhalo, přiblížil Petr 
Foltýn z pozice vedoucího provozu 
vybavování a likvidace.

Jako první byl na řadě porub 
463 202?
Ano, a můžeme se pochlubit, že v his-
torii vybavovaček poprvé, kdy se na-
klízela technologie POP 2010, tedy 
zejména sekce DBT 1300/3100 v po-
čtu 115 kusů a navíc na dopravní tra-
se ve sloji Natan dlouhé 4 kilomet-
ry, se vzdálená oblast podařila vy-
bavit v tak krátkém čase. Trvalo to 
měsíc a půl. Jak už to u velkých věcí 
bývá, byla to souhra více faktorů, kte-
ré do sebe zapadly, a to neskutečným 
způsobem! Dobývací komplex byl do-
dáván z povrchu po opravách jednot-
livých celků.

Tam se ovšem předtím trápili 
raziči?
Obfarávku ve skutečně těžkých pod-
mínkách prováděly kolektivy pří-
prav z Alpexu s hlavními předá-
ky Tomaszem Figurou a Patrykem 
Holkem, které bojovaly s tvrdými 
průvodními horninami, stálými pří-
toky vody i mikroklimatem. Přípravu 
úspěšně dokončili a oblast předali 
provozu vybavování v polovině pro-
since 2024. 

Co bylo poté, kdo se na tom 
podílel?
Od té doby to byl závod s časem, se kte-
rým se profesionálním způsobem vypo-
řádal kolektiv vybavování číslo 2 hlavní-
ho předáka Radima Škuty pod vedením 
Jana Febera. Organizačně zvládli řídit 
práce dodavatelských organizací  Alpex, 
Bastav, Carbokov  i kmenových horníků, 
ať vybavovačů, rubáňových, elektrikářů 
či hydraulikářů. Díky poctivé přípravě 
dopravních tras, návozům technologií 
před dokončením stavební připravenos-
ti, zkušenostem Jana Febera a pracovní-
mu nasazení všech zúčastněných se na-
konec podařilo oblast předat provozu 
rubání už 29. ledna 2025. Veliké poděko-
vání všem, kteří se na této akci podíleli!

Nově najíždí stěna 400 004,  
co tady?
Oblast porubu 400 004 byla až do ne-
dávna dlouho známá jako „vodní 
svět“. Na její připravenosti se podíle-
ly čelbové kolektivy hlavních předá-
ků Vladimíra Slíže, Michala Omelky 
a Tibora Pavlíka. A ty se potýkaly prá-
vě zejména s problematikou zatope-
ných stařin bývalého porubu 400 002, 
která nejvíce ovlivňovala postupy při 
ražení výdušné třídy 400 044.

A předávalo se v termínu nebo dříve?
Důvěru vybavit tento porub dostal ko-
lektiv vybavování číslo 3 hlavního pře-
dáka Zbyňka Kramného pod vedením 
Jana Slovíka. Velkou výhodou byla spo-
lupráce s pracovníky rubání kolektivu 
hlavního předáka Kamila Turoně z úse-

ku vedoucího Davida Miarky a doda-
vatelské organizace Carbokov pod ve-
dením Antonína Lančariče. Tady opět 
pomohla kvalitní příprava technolo-
gií, mechanizovaných výztuží Fazos 
F17/37 a 15/33,  před dokončením sta-
vební připravenosti, stejně jako pro-
fesionální přístup a pracovní nasa-
zení všech zúčastněných, což se pro-
jevilo zkrácením termínu o jeden tý-
den. Překlizem šlo 57 sekcí z porubu 
402 206 a z povrchu je doplnilo 18 kusů.

Poslední je oblast porubu 
320 201/1
Tam nám razili jak dodavatelé z Alpexu 
s hlavními předáky Andrzejem 
Staszewskim a Waldemarem Paśikem, 
tak kmenoví přípraváři s hlavním pře-
dákem Markem Noworytou. Paśikův 
postup byl ovlivňován opatřeními z dů-
vodu geomechanických jevů na tří-
dě 320  221/1. Momentálně je budou-
cí porub 320 201/1 vybavován úse-
kem vybavování číslo 2 s hlavním pře-
dákem Radimem Škutou a vedoucím 
úseku Janem Febrem opět za spoluprá-
ce horníků rubání s hlavním předákem 
Romanem Badurou z úseku vedoucí-
ho Rostislava Riedla a dodavatelské or-
ganizace Bastav. Jde o přímý překliz 
technologie – celkem 103 sekcí DBT 
1300/3100 – bezdemontážním způ-
sobem z oblasti dokopaného porubu 
300 201/3 a 5 kusů z povrchu. Dopravní 
cesta je dlouhá 840 metrů. Věříme, že 
i tady budeme děkovat za zdárný prů-
běh vybavovačky a urychlení plánova-
ného nájezdu porubu.

Z OKD

Kolektiv hlavního předáka Romana 
Kadlece z úseku vedoucího Adriana Firly 
na čelbě 402 224/P vyrazil 77 metrů při 
průměrném postupu 4,53 metru denně, 
čemuž odpovídal čelbový výkon 23,84 
centimetru na raziče a směnu. 

Kolektiv hlavního předáka Vladimíra Slíže 
z úseku vedoucího Adriana Firly na čelbě 
402 244 vyrazil 80 metrů při průměrném 
postupu 3,81 metru denně, čemuž od-
povídal čelbový výkon 20,05 centimetru 
na raziče a směnu. 
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Kolektiv hlavního předáka Tibora 
Pavlíka z úseku vedoucího Romana Čápa 
na čelbě 400 044 vyrazil 82 metrů při 
průměrném postupu 4,32 metru denně, 
čemuž odpovídal čelbový výkon 22,71 
centimetru na raziče a směnu. 

Kolektiv hlavního předáka Arkadiusze 
Lisowskiho z úseku Alpex vedoucího Arka-
diusze Węglarze na čelbě 402 224 vyrazil 
60 metrů při průměrném postupu 3,0 me-
tru denně, čemuž odpovídal čelbový výkon 
17,65 centimetru na raziče a směnu. 

Kolektiv hlavního předáka Waldemara 
Pasika z úseku Alpex vedoucího Bog-
dana Bajaczyka na čelbách 320 261/1 
a 320 261/3 vyrazil 83 metrů při 
průměrném postupu 3,32 metru denně, 
čemuž odpovídal čelbový výkon 19,53 
centimetru na raziče a směnu. 

Kolektiv hlavního předáka Marka 
Noworyty z úseku vedoucího Adriana Firly 
na čelbě 300 235 vyrazil 103 metrů při 
průměrném postupu 4,68 metru denně, 
čemuž odpovídal čelbový výkon 24,64 
centimetru na raziče a směnu. 

Kolektiv hlavního předáka Patryka Holka 
z úseku Alpex vedoucího Pawła Paleje 
na čelbě 463 224/1 vyrazil 127 metrů 
při průměrném postupu 4,23 metru 
denně, čemuž odpovídal čelbový výkon 
24,90 centimetru na raziče a směnu.

Holek nastavil hned na úvod 
roku  vysokou laťku: 127 metrů
STONAVA – Nejvýkonnější a zároveň i nej-
bezpečnější čelbový kolektiv loňského 
roku na Dole ČSM nastavil vysokou 
laťku hned na počátku toho letošního. 
Na čelbě 463 224/1 totiž za partou 
Alpexu hlavního předáka Partyka Holka 
z úseku Pawła Paleje zůstalo v lednu 
127 metrů!

„Podmínky? Obvyklé jako v Natanu, 
tedy nic snadného. Ale chlapi dosáhli 
toho, co se povedlo, díky svému nasa-
zení a angažovanosti. Myslím, že není, 
co dodat,“ nechal se slyšet vedoucí úse-
ku. Kolektiv postupoval s kombajnem 
MR 340, jak upozornil, v prvním měsíci 
sice v dobrých geologických podmín-
kách, ale od počátku toho druhého 
najel do pásma tektonických poruch. 

Palej přesto nevyloučil, že by mohli mít 
u Holka stovku či více i v únoru.

Holkovy osádky vstoupily slušně 
i do roku minulého, kdy měly v lednu také 
nejvyšší metráž v podobě 112 metrů. 
A hned v únoru trhly loňský nepřekonaný 
čelbový rekord v OKD se 145 metry.

Letošní leden znamenal ražbu 
nad stovku i pro kmenový kolektiv 
hlavního předáka Romana Kadlece 
z úseku vedeného Adrianem Firlou (103 
metrů na čelbě 300 235 s kombajnem 
AM 50). A dodavatelé z Alpexu s hlavním 
předákem Tomaszem Figurou opět 
z úseku vedoucího Paleje zvládli rov-
ných 100 metrů na čelbě 320 261/3P 
se stejnou technologií. Limitního výkonu 
ale nedosáhli.

Nejvyšší lednový postup byl na čelbě s kombajnem MR 340.
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Horníci z Alpexu začali fedrovat v prvním letošním bloku 463 202
STONAVA – Čísla prvního letošního 
měsíce hovořila jasně: V lednu 2025 
bylo na Dole ČSM nakopáno 8 ti-
síc tun uhlí, všechno jen z čeleb ra-
žených ve slojích, a technický re-
žim byl splněn na 100 procent. Tři 
současné těžební kolektivy, jak sdě-
lil směnový technik provozu rubání 
Jiří Pokorný, se věnovaly vybavování 
nových kapacit.

Ještě v lednu, přesně 29., to stihli 
v Natanu v bloku s číslem 463 202, kde 
si chystali stěnu polští havíři hlavní-
ho předáka Krzysztofa Miedzińskiho 
z úseku Alpex vedeného Dariuszem 
Hetmanem a Januszem W. Piełkou 

za výpomoci rubáňových hlavního 
předáka Kamila Turoně z úseku ve-
doucího Davida Miarky a v součin-
nosti s úsekem Vybavování a likvidace 
2 v čele s Jánem Feberem, dále s chla-
py z dodavatelského kolektivu Bastav, 
kmenovými hydraulikáři i elektri-
káři. Horníci od Miedzieńskiho mi-
nulý měsíc také z dokopaného poru-
bu 463 202/1 demontovali a vyklízeli 
strojní zařízení, jež bylo třeba vytáh-
nout na povrch a provést u něj nutnou 
renovaci.

„Tady jsme to zvládli nainstalovat 
za necelý měsíc a půl a momentálně je 
porub po výjezdu z prorážky. Bylo to 

sice těžší, ale ukazuje se, že to půjde,“ 
poznamenal k prvnímu letošnímu do-
bývanému bloku výrobně-technický 
náměstek Petr Škorpík.

Směnový technik provozu rubání 
přiblížil parametry stěny 463 202: 
směrná délka 630 metrů, mocnost 
sloje 2 metry s přibírkou počvy 
cca 0,4 metru, délka porubní fron-
ty 197 metrů. Až do srpna by tam 
měly Miedzińskiho osádky fedrovat 
s komplexem skládajícím se z celkem 
115 sekcí Bucyrus DBT 1300/3100, 
kombajnu Eickhoff SL 300, stěnové-
ho dopravníku PF 6/1042, sběrného 
dopravníku PF 4/1132 a tří pásů DP 

1200 vedoucích k lince centrálního 
odtěžení.

„Po vyjetí z prorážky a ustavení po-
rubu, kdy se podjížděl strop a částeč-
ně najíždělo na počvu, tam dosahují 
denního postupu 3,5 metru s těžbou 
1 800 tun,“ uvedl Pokorný.

Provozní ředitel OKD David 
Hájek kromě poděkování za svižné 
nachystání porubu 463 202 vyslo-
vil přání, aby se i další letošní vy-
bavovačky povedly alespoň stejně 
dobře.

„O týden dříve, než jsme předpoklá-
dali, by nám měl najet porub 400 004 
s horníky od Turoně z Miarkova úse-

ku. Ten není v únorovém režimu počí-
tajícím se 47 tisíci tunami uhlí, a mohl 
by nám pomoci,“ konstatoval Hájek.

Ukončeny byly také práce na sta-
vební připravenosti porubu pro 
horníky s hlavním předákem 
Romanem Badurou z úseku vedou-
cího Rostislava Riedla. Kolektiv si 
chystal dopravní trasu a vše potřeb-
né pro překliz technologie z dokopa-
ného bloku 300 201/3 do budoucí-
ho 320 201/1. „Momentálně se na-
váží sběrný a stěnový dopravník. 
Cíl je najet tento porub nejpozději 
od 1. dubna,“ dodal provozní ředi-
tel Hájek.

Pro úpraváře: Mít v pořádku hydranty i jejich výbavu snižuje riziko vzniku požáru
STONAVA – Odbor bezpečnosti OKD 
upozorňuje zejména úpravárenské 
na nešvar, jenž se bohužel v posled-
ní době rozšiřuje: Neoprávněné uží-
vání hydrantové vody a ztráty vyba-
vení hydrantových skříní, přestože 
jsou zaplombované! Má to souvislost 
s protiprašnou prevencí (coby aktuál-
ním tématem BOZP) i snižováním ri-
zika požárů.

„Nechtějme se nikdo z nás dostat 
do situace, kdy budu potřebovat ha-
sit, avšak nebudu mít k dispozici vol-
ný hydrant. Nebo volný bude, ale ne-
bude mít potřebný tlak a vydatnost, 
protože někde v provozu jsou na hyd-
rantový rozvod připojené puštěné ha-
dice pod pásy, do žlabů nebo potru-
bí. Nebo bude hydrant v pořádku, 
ale v hydrantové skříni nebude hadi-
ce nebo proudnice. Ochráním ohro-
žené životy, majetek, sebe?“ konsta-
tuje bezpečnostní a požární technik 
Jaromír Lapiš.

Připomíná jak cenu základního vy-
bavení požární skříně (hadice C52 
za 2 300 Kč, proudnice za 649 Kč), 
tak postih za hrubé porušení pracov-
ní kázně při zneužití či odcizení proti-
požární výbavy.

Ve vyhlášce báňské správy mimo 
jiné stojí, že pracovníci nesmějí bez 
příkazu nic měnit na provozních, bez-
pečnostních, požárních, hygienic-
kých a jiných zařízeních. Stejně tak 
nesmí dělat práce, které mohou vést 
ke vzniku požáru (nemají-li odbornou 
způsobilost požadovanou pro výkon 
takových prací) nebo mohou omezit 
či znemožnit použití označených ná-
stupních ploch pro požární techniku 
(třeba části parkoviště), nesmí zasta-
vovat materiálem únikové východy, 
cesty, uzávěry médií, hydranty a ha-
sicí přístroje či vědomě bezdůvodně 
přivolat jednotku požární ochrany 
nebo zneužít linku tísňového volání. 
„A samozřejmě je také zakázáno po-

škozovat, zneužívat nebo jiným způ-
sobem znemožňovat použití hasicích 
přístrojů nebo jiných věcných pro-
středků požární ochrany a požárně 
bezpečnostních zařízení,“ říká Lapiš.

Úpravna je k pracovištím se zvýše-
ným požárním nebezpečím zahrnu-
ta v souladu s vyhláškou, protože zde 
probíhají činnosti, u nichž se při vý-
robě či manipulaci vyskytuje hořla-
vý prach nebo páry hořlavých kapa-
lin v ovzduší nebo v zařízení v takové 
míře, že nelze vyloučit vznik výbuš-
né koncentrace, případně se hořlavý 
prach usazuje v souvislé vrstvě nej-
méně jednoho milimetru.

Pro předcházení výbuchu musí 
být používána úpravnická technolo-
gie a konstrukční řešení staveb, stro-
jů a zařízení nevyvolávající zbytečný 
rozpad upravovaných nerostů a roz-
viřování vzniklého prachu. „Objekty 
jsou řešeny tak, aby nevznikala mís-
ta s nahromaděním prachu. Dochází-

li k rozvíření nebo usazování pra-
chu, musí být včas a účinně odstra-
ňován. Současně se omezují mož-

né zdroje iniciace od elektrozařízení, 
elektrostatických nábojů, tepelných 
účinků výrobních postupů a od fyzi-

kálně-chemických pochodů – samo-
vznícení usazeného prachu,“ uvádí 
bezpečnostní a požární technik.

Z OKD

Na stonavské šachtě najely v průběhu ledna první dvě letošní porubní kapacity.
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Příklady špatné praxe! Protipožární zařízení je pro snížení rizika požáru nutno udržovat v naprostém pořádku.
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Základní protipožární zásady

 � počínat si tak, aby nedocházelo 
ke vzniku požáru, zejména při 
používání tepelných, elektrických, 
plynových a jiných spotřebičů, při 
skladování a používání hořlavých 
kapalin nebo požárně nebezpeč-
ných látek, manipulací s nimi nebo 
s otevřeným ohněm či jinými zdroji 
zapálení,

 � znát a dodržovat předpisy o požární 
ochraně platné pro dané pracoviště 
včetně požárních poplachových 
směrnic a požárních řádů,

 � požadovat od nadřízeného poučení 
o vlastnostech látek (materiálů) 
používaných na pracovišti, pokud o 

nich nebyl pracovník poučen v rámci 
pravidelného školení,

 � znát umístění všech hasebních 
prostředků a zařízení, hlavních uzá-
věrů elektrické energie, vody a plynu 
na pracovišti a ovládat zacházení 
s nimi,

 � udržovat volné únikové cesty a nou-
zové východy, přístupy k hlavnímu 
uzávěru elektrické energie, plynu 
a vody a k hasebnímu zařízení,

 � neprovádět práce, na jejichž 
výkon nemá pracovník odbornou 
způsobilost,

 � neprodleně hlásit svému nadřízené-
mu poškození nebo zcizení hasebních 

prostředků, které se nacházejí 
na jeho pracovišti,

 � při zpozorování požáru postupovat pod-
le požárních poplachových směrnic,

 � zúčastnit se na výzvu velitele zásahu 
zdolávání požáru a řídit se při tom 
jeho pokyny,

 � zúčastnit se školení a výcviku 
v požární ochraně a podrobit se 
předepsaným zkouškám,

 � používat pouze tepelná zařízení, která 
mají platné kontroly a revize,

 � dodržovat technické podmínky 
a návody vztahující se k požární 
bezpečnosti výrobků nebo činnosti, 
kterou pracovník vykonává.
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Extraliga nejlepších rubáňových 
a přípravářských kolektivů
LEDEN 2025

Přípravy – kombajny

Pořadí kolektiv vedoucí úseku měsíční
ražba     (m) m / d čistý výlom/den

     (m3/den)
čelbový výkon      
(cm/hl/sm) typ zařízení

1. ALPEX_Holek(463224/1) Palej 127,00 4,23 106,68 24,90 MR 340X-Ex SANDVIK C01

2. Noworyta(300235/) Firla 103,00 4,68 117,98 33,33 AM-50/132 D05

3. ALPEX_Figura(320261/3P) Palej 100,00 3,33 52,00 19,61 AM-50/132 D02

4. ALPEX_Pasik(320261/1, 320261/3) Bajaczyk, Ing. 83,00 3,32 66,48 19,67 AM-50/132 C02

5. Pavlík(400044/) Čáp 82,00 4,32 97,97 25,51 AM-50/132 C04

6. Kadlec(402224P/) Firla 77,00 4,53 102,82 32,49 AM-50/132 D01

Přípravy – klasické technologie 

Pořadí kolektiv vedoucí úseku měsíční ražba
     (m) m / d čistý

výlom/den     (m3/den)
čelbový 

výkon     (cm/hl/sm) typ zařízení

1. Slíž(402244/) Firla 80,00 3,81 95,62 22,65 VVH-1U D01, NSU-1E C02

2. ALPEX_Lisowski(402224/) Weglarz, Ing. 60,00 3,00 68,10 17,65 Trhací práce, D 1131 HAUSHERR,NOELL C01

3. ALPEX_Staszewski(300255/) Bajaczyk, Ing. 60,00 2,31 53,31 13,65 VVH-1U C02, NSU-1E K02

4. Buday(463244/1, 400064/) Čáp 23,00 2,30 67,52 15,97 VVH-1U C01, NSU-1E K01

Když obchodní ředitel začínal
doma na saxofon, rodina prchala
KARVINÁ – Převážná většina lidí v OKD 
zná Petra Hanzlíka ve formálním out-
fitu coby obchodního ředitele těžební 
firmy a někteří pak ještě ve sportov-
ním jako nadšeného běžce. Nicméně 
se saxofonem?

„To jsem předloni na jaře jen tak 
před manželkou utrousil, že bych si 
rád splnil dávný sen a naučil se hrát 
na saxofon,“ popsal, jak se k tomuto 
dechovému hudebnímu nástroji 
dostal. Ke svému údivu mu na jeho 
květnové narozeniny mimo jiné dali 
i poukaz na lekce v hudební škole 
zaměřené právě na hru na saxofon. 
Od září 2023 tak Petr Hanzlík začal 
skutečně hrát.

„Vzhledem k tomu, že rodiče mě 
i sourozence vedli k hudbě od mládí, 
muzicíroval jsem ve školním věku 
nejprve na zobcovou flétnu a potom 
i na klarinet a kytaru. Bohužel výuka 
hry na hudební nástroj v té době 
nebyla příliš atraktivní, tak jsem si ji 
zpestřoval zejména hraním v ma-
lém dechovém tělese, se kterým 
jsme absolvovali i několik soutěží,“ 
pokračoval.

Saxofon měl v hledáčku, jak 
přiznal, už tehdy: „Po čtyřech letech 
hraní na klarinet jsem chtěl na něj již 
tenkrát přejít, ale jediný učitel tohoto 
nástroje zrovna v hudební škole kon-
čil. A já se tehdy rozhodl skončit taky 
a rozvíjet více sportovní aktivity.“ 
Před muzikou tedy u Petra dostalo 
přednost bojové umění, konkrétně 
Jiu-Jitsu.

Když se obchodní ředitel OKD ocitl 
opět v hudební škole, předpokládal, 
že vybraný nástroj bude velmi podob-
ný klarinetu, s nímž měl už zkuše-
nosti. „Ale to jsem se hluboce mýlil. 
Když jsem radostně přišel domů 

s novým saxofonem a vyloudil první 
tóny, bylo mi jasné, že začínám opět 
od začátku, a nebylo to jednoduché,“ 
poznamenal. Saxofon ho překvapil 
svojí hlučností.

Petr podle svých slov s obavami 
sledoval, jak ostatní členové do-
mácnosti pomalu opouštějí přilehlé 
místnosti a utíkají před zvukem saxo-
fonu do jiných pater domu. „Naštěstí 
tato fáze netrvala zase tak dlouho 
a troufnu si říct, že po roce hraní se to 
už dá i poslouchat,“ doplňuje. Hraní 
na saxofon se pro něj stalo hlavně 
odpočinkem: „Člověk zapomene 
na všední problémy a přenese se při 
tom do úplně jiné dimenze. Dnešní 
technika navíc nabízí celou řadu 
možností, o kterých jsme mohli kdysi 
jen snít.“

Ocenil například, že nyní stačí 
naťukat na počítači název písničky 
a druh nástroje, a hned je k dispozici 
notový zápis i s doprovodnou hud-
bou, což člověka baví daleko více než 
drilování učebnicových etud!

„Můj učitel mi pomáhá zejména se 
zvládáním jazzových skladeb, které 

se v mnohém odlišují od skladeb 
popových a které se mi už od mlá-
dí velice líbily,“ konstatoval Petr 
Hanzlík. Zásadním limitem pro rozvoj 
hudebního projevu je však pro něj 
nedostatek času. „To je taky důvod, 
proč jsem zatím ani moc neuvažoval 
o hraní v nějakém souboru nebo 
kapele. Každopádně na veřejné 
vystupování bych si ještě netroufl. 
I v hudbě totiž platí, že bez práce 
nejsou koláče, a dobrý hudebník 
musí odehrát a odtrénovat tisíce 
hodin, než o sobě může říct, že je 
opravdu dobrý,“ doplnil obchodní 
ředitel OKD.

Lidé z OKD, jak je neznáte

Pomozte nám tvořit tuto rubriku! Máte zajímavého nebo neobvyklého koníčka, 
dokázali jste něco výjimečného a chcete se o to podělit? Nebo máte tako-
vého parťáka? Napište na barbora.cerna-dvorakova@okd.cz nebo zavolejte 
na 606 774 346.

Domácké zátiší se saxofonem. Obchodní ředitel OKD.

Liga bezpečnosti
LEDEN 2025 – OCENĚNÍ ZA PROVOZ BEZ ÚRAZŮ

kategorie pořadí Úsek

OSTATNÍ -  
skupina A

1 Carbokov – VaL Lančarič

2 Úsek elektro služby 

3 Úsek slaboproud

4 Úsek centrální údržby

5 Úsek větrání a klimatizace

6 Úsek hydrauliky 7

7 Úsek degazace a vrtů

8 Úsek trhacích prácí

OSTATNÍ -  
skupina B

1 Úsek centrální dopravy 
ČSM-Sever Szarowski

2 Úsek centrálního odtěžení Běhal

3 Dubos - plenění, zmáhání a likvidace

4 Úsek svislé dopravy ČSM-Jih

5 Úsek centrální dopravy ČSM-Jih

kategorie pořadí Úsek předák
RUBÁNÍ bez těžby

PŘÍPRAVY

1 Alpex Holek
2 Alpex Figura
3 Alpex Pasik
4 Př Slíž
5 Alpex Staszewski
6 Př Noworyta
7 Př Kadlec
8 Př Buday
9 Př Pavlík

VYBAVOVÁNÍ 
A LIKVIDACE

1 Alpex rubání Miedziński
2 Úsek R1 Badura
3 Úsek Bastav 
4 Úsek VaL 2 VÚ Feber
5 Úsek R3 Turoň
6 Úsek VaL 3 Slovík
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Petr Hanzlík s nástrojem.

PLNĚNÍ LIMITNÍCH VÝKONŮ V ROCE 2025- PŘÍPRAVY

Kolektiv body leden (m) únor (m) CELKEM

vl
as

tn
í

Noworyta 1,0 103 1
Slíž 1,0 80 1
Buday 0
Kadlec 1,0 77 1
Pavlík 1,0 82 1

D
od

av
at

el
é

Lisowski 1,0 60 1
Holek 1,0 127 1
Figura 0
Pasik 1,0 83 1

Staszewski 0

CELKEM 7 7

29  limitní výkon nad 105 % (0,5 bodu)
29  limitní výkon nad 110 % (1 bod)

    přihlášen k limitnímu výkonu
 splnění limitního výkonu

51  Hodnota v metrech

PLNĚNÍ LIMITNÍCH VÝKONŮ V ROCE 2025- RUBÁNÍ

Kolektiv body leden (t) únor (t) CELKEM

vlastní
Badura 0
Turoň 0

dodavatelé Miedziński 0

CELKEM 0 0

20 000 limitní výkon nad 105 % (0,5 bodu)
20 000  limitní výkon nad 110 % (1 bod)
    přihlášen k limitnímu výkonu

 splnění limitního výkonu
51 879  Hodnota v tunách
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Ochrana proti výbuchu uhelného prachu
STONAVA – Účastníci školení pořáda-
ných svého času ve štramberských 
pokusných štolách vědí, co dokáže ex-
plodující uhelný prach i na otevřeném 
venkovním prostranství. Ostatním 
v revíru to připomene téma měsíční-
ho bezpečnostního poučení připrave-
né speciálně pro danou problematiku.

„Vytvoření výbušné koncentra-
ce uhelného prachu je možné zpravi-
dla rozvířením usazeného uhelného 
prachu předchozím výbuchem meta-
nu, ale také jiných plynů, a dále trha-
cími pracemi, případně náhlým uvol-
něním značné pohybové energie na-
příklad při důlním otřesu či vzniku 
závalu. V historii OKD byly výbuchy 
uhelného prachu většinou iniciová-
ny výbuchem metanu a trhací prací,“ 
popisuje vedoucí odboru bezpečnosti 
Břetislav Pukowski. 

Za uhelný prach se z hlediska 
ochrany dolů proti jeho výbuchu po-
važuje ten o velikosti zrna do jednoho 
milimetru. Pro předpoklad jeho ini-
ciace pak musí být v současné době 
na jednom místě tři faktory: 

 � přítomnost hořlavé látky v koncent-
račních mezích výbušnosti,

 � přítomnost oxidačního prostřed-
ku (například vzdušného kyslíku) 
v dostatečném množství pro průběh 
výbuchového děje, 

 � přítomnost účinného iniciačního zdroje. 

„Na ochranu proti přenosu výbu-
chu uhelného prachu v dole staví-
me vodní a prachové protivýbucho-
vé uzávěry. Dále zavlažujeme uhelné 
sloje, což je základní metoda snižo-
vání primární prašnosti při dobývá-
ní i jeden z aktivních prostředků pro-
tiotřesové prevence ke snížení rizika 
vzniku otřesů v otřesových slojích,“ 
pokračuje Břetislav Pukowski.

Co se zavlažování týče, už před za-
hájením provozu pracoviště musí být 
v dostatečném předstihu zpracován 
technologický postup, a to i s ohle-
dem na projekty protiotřesových 
opatření. S tímto dokumentem musí 
být prokazatelně seznámeni zaměst-
nanci provádějící zavlažování. Před 
zahájením provozu pracoviště se do-
držuje předstih zavlažení stanove-
ný technologickým postupem nebo 

projektem protiotřesových opatření.
Zvláštní pozornost si pak vyžaduje li-

kvidace uhelného prachu při trhacích 
pracích. „V důlních dílech se musí nej-
prve odstranit uhlí a lehko zápalné hmo-
ty až do vzdálenosti 25 metrů od ústí vý-
vrtů na všechny strany. Pak se před na-
bíjením vývrtů zneškodňuje prach 
do vzdálenosti 25 metrů ve všech smě-
rech od místa odstřelu. A totéž platí pro 
důlní dílo, které se přiblížilo na vzdále-
nost 10 metrů k místu odstřelu,“ zdů-
razňuje vedoucí odboru bezpečnosti. 
Zmiňuje také výjimky, kdy se uvolněné 
uhlí odstraňovat nemusí: pokud se před 
každým odpalem zkropí vodou a měří se 
nad ním koncentrace metanu.

Pamatovat je podle vedoucího od-
boru bezpečnosti nutno i na následu-
jící: „Nezlikvidovaný uhelný prach 
pod pásovými dopravníky může slou-
žit působením tlakové vlny jako zá-
palná šňůra, která umožní další pře-
nos výbuchu v dole, zejména pokud 
tam budou scházet vaky nebo korýt- 
ka, které mají být součástí PVU, tedy 
protivýbuchové uzávěry.“

Český báňský úřad ve své vyhlášce 
číslo 22/1989Sb. k zabránění rozví-
ření a následnému výbuchu uhelného 
prachu mimo jiné nařizuje:

 � v dole musí být používány vhodné 
a dostupné technické prostředky 
a opatření, aby se co nejvíce omezil 
vznik uhelného prachu a jeho proni-
kání do jiných důlních děl,

 � používaná důlní díla, kromě jam, 
komínů, vrtů, zásobníků, porubů 

a dobývek, musí být po celém ob-
vodu a v celé délce poprašována 
inertním prachem, pokud není 
použito jiného povoleného způsobu 
zneškodňování,

 � v používaných důlních dílech, kromě 
vrtů, zásobníků, porubů a dobývek, 
musí být uhelný prach pravidelně 
odstraňován, a to i když ztratil pro svoji 
vlhkost schopnost rozvíření; lhůty pro 
odstraňování uhelného prachu určí or-
ganizace podle intenzity vývinu prachu,

 � v důlních dílech používaných k chůzi 
a dopravě musí být běžně odstraňo-
váno spadlé uhlí,

 � poprašování musí být ihned obno-
veno, jestliže prachová směs podle 
rozboru vzorku směsi obsahuje větší 
podíl hořlavých látek, než je stanove-
no, nebo při zjištění, že se na poprá-
šených místech usadila viditelná 
souvislá vrstva uhelného prachu,

 � určená místa, která jsou stále a po celé 
ploše tak vlhká, že se prach na nich 
usazený nedá rozvířit, a místa bez uhel-
ného prachu nemusí být poprašována,

 � pracovníci jsou povinni při poprašo-
vání používat protiprašné respirátory 
a poprašováním nesmí být nikdo 
zdravotně ohrožován,

 � zneškodňování uhelného prachu 
smáčením vodou, případně vodou 
s přídavkem smáčedla je dovoleno 
tam, kde tento způsob, zejména 
z hlediska tepelně vlhkostních pod-
mínek, je účinný (pro zneškodňování 
uhelného prachu smáčením lze po-
užít pouze vodu z důlního požárního 
vodovodu),

 � usazený uhelný prach musí být 
smáčen po celém obvodu a po celé 
délce používaných důlních děl, 
kromě jam, komínů, vrtů, zásobníků, 
porubů a dobývek, a to v takové 
míře, aby nemohlo dojít k jeho rozví-
ření; organizace určí lhůty smáčení 
uhelného prachu v jednotlivých 
důlních dílech,

 � při smáčení se musí dbát, aby nebyla 
smáčena elektrická zařízení, a vhod-
nými opatřeními musí být zajištěno, 
aby nedošlo k úrazu elektrickým 
proudem,

 � při prohlídkách pracovišť jsou dozorčí 
orgány a ostatní technici povinni 
kontrolovat také zneškodňování 
uhelného prachu,

 � organizace určí pracovníky odpo-
vědné za zneškodňování uhelného 
prachu a vymezí odpovědnost mezi 
předáky a pracovníky určené pro 
zneškodňování uhelného prachu,

 � pracovníkům musí být úseky důlních 
děl vymezeny tak, aby zneškodňování 
uhelného prachu mohli provádět 
ve stanovené míře,

 � o způsobu zneškodňování uhelného 
prachu rozhodne závodní dolu.

Pravidla a zásady v oblasti protiprašné prevence

 � Zakazuje se provoz dobývacích 
a razicích kombajnů s poškozeným 
či omezeně funkčním skrápěcím 
zařízením (nedostatečný tlak vody, 
zanesené trysky, apod.). 

 � Nejméně jednou za 24 hodin provést 
důslednou kontrolu a vyčištění 
rozprašovačů (trysek) skrápěcího 
zařízení. 

 � Zajistit pravidelné čištění filtrů pro 
zachycování mechanických nečistot 
v přívodu vody minimálně jednou 
týdně a vždy po zásahu do vodovod-
ního potrubí. 

 � V každé polovině směny zkontrolovat 
funkčnost instalovaných protipraš-
ných zařízení na odtěžení.

 � Na vyústění sacích lutnových tahů 

do průchozího větrního proudu 
udržovat v provozuschopném stavu 
účinné zařízení pro regeneraci pou-
žitých větrů. 

 � Při ražbě pomocí trhací práce insta-
lovat před odpalem mlžnou clonu 
tak, aby skutečně překrývala celý 
profil důlního díla.

 � Při nakládání rozpojené horniny 
zajistit její řádné zkropení, instalovat 
skrápěcí zařízení v místě výsypu lžíce 
nakladače.

 � Při provádění strojních přibírkových 
prací instalovat na výdušné straně 
ve vzdálenosti do 15 m mlžné dělo. 

 � Před zahájením přibírkových, 
zmáhacích prací řádně zkropit místo 
prováděných prací.

Jednostranně ohraničený výbuch hnědouhelného prachu ze cvičné štoly. K protiprašné prevenci patří zneškodňování uhelného prachu pod pásy.
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Havířské plesání na Františku i na Hlubině
HORNÍ SUCHÁ, OSTRAVA – Únor? Plesová 
sezona v plném proudu! A bály pořá-
dali i vysloužilci ze šachet nebo pro-
stě jen nadšenci do hornictví k poba-
vení stejné cílové skupiny. Dva tako-
vé komentoval Vilém Uher, předseda 
Koordinačního výboru hornických 
důchodců OKD.

„Ani horničtí důchodci Dolu 
František nechtěli s plesem zůstat po-
zadu, proto v pátek 7. února uspořá-
dali Havířský bál v Horní Suché. Vyšlo 
jim to. Domeček praskal ve švech, se-
šlo se skoro 100 účastníků dychtivých 
zábavy a tance,“ popsal Uher.

Začátek bálu obstarali Havířští 
kamarádi, mužský pěvecký sou-
bor ve slušivých hornických stejno-
krojích. Nabídli širokou škálu písní 
od klasiky (Nabucco, Prodaná ne-
věsta, Gaudeamus) po známé písně 
z havířských kolonií. „S chutí jsme 
si s nimi zapěli třeba Slepičku kro-
penatou. Byl to dobrý úvod plesové 
zábavy. U barového pultu kralovali 
manželé Pawlasovi, víno teklo prou-
dem a doplnil to bohatý výběr něče-
ho ostřejšího. A když nadešel čas ve-
čeře, byl na výběr vynikající kuře-
cí závitek s bramborem a oblohou 
a domácí tlačenka s octem a cibulí,“ 
pokračoval.

Korunou každého bálu bývá tom-
bola a na tom Havířském v Domečku 
se tentokrát sešlo přes 50 cen, hlav-
ní byla nepostradatelný pomocník 
v domácnosti – vysavač. „Po losování 
cen tomboly převzal žezlo zábavy DJ 
Lojza a pestrý rej především tanečnic 
začal. Neradi jsme se večer rozcházeli 
do svých domovů, ovšem loučili jsme 
se s dobrým pocitem ze zábavy a po-
děkováním skvělé partě „františkánů“ 
za hodnotnou akci v duchu havířských 
zvyků a tradic,“ zhodnotil Uher.

Seniory z OKD potom oslovi-
la mladší generace: „Chodíte na ha-
vířské bály v Horní Suché, půjde-
te s námi na havířský bál v Ostravě!“ 
To znamenalo zejména časový rozdíl, 
protože důchodcovské akce začínají 
odpoledne a končívají zpravidla oko-
lo 19. hodiny .

„V sále Brick House, což jsou vlast-
ně bývalé koupelny Dolu Hlubina, se 
začínalo v sobotu 8. února až před 

20.  hodinou. Říkám mojí: „Mámo jak 
my to tu vydržíme? Ale nenudili jsme 
se! V moderně zrekonstruovaných 
prostorách v jedné části hrála cimbá-
lovka, v druhé velký swing orchestr,“ 
pokračoval Uher.

Ten samozřejmě na ples v havíř-
ském duchu vyrazil v hornickém 
mundúru, což se považuje za sta-
vovskou čest! „To jsem si připadal 
z počátku jako exot, protože stejně 
oděni zde byli pouze pořadatelé. Ale 
už při folklorním vystoupení na za-
čátku bálu vyrukovali mladí muži 
v našich slušivých hornických stej-
nokrojích a k nim děvčátka ve slez-
ských krojích. Tancovali, no pará-
da,“ konstatoval. Ocenil také prove-
dení starobylého rituálu Skoku přes 
kůži, jakožto soutěže „o štajgrovy 

trencle“ a tombolu, u které to pod-
le hromady cen vypadalo na dlouho, 
nicméně ji nakonec organizátoři vy-
řídili svižně.

„Havířský bál má určitě v Ostravě 
svoji tradici a diváci fandili jak 
na Baníku! Chutná večeře, kvalitní 
vínko a do toho ještě akrobatické vy-
stoupení „gorolskich synków“ na vy-
soké úrovni. Na programu bylo i taneč-
ní překvapení, přímo bomba – tempe-
ramentní španělský tanec za zvuků 
kastanět! Ani jsme se nenadáli a byla 
jedna hodina po půlnoci. Moja pra-
vila: „Vidíš táto a vydrželi jsme to! 
Loučili jsme se plni dobrých zážitků 
a dojmů. Havířské tradice a zvyky jsou 
na Hlubině v dobrých rukou!“ zakon-
čil předseda Koordinačního výboru 
hornických důchodců OKD.

Nejstarší dnes žijící horník: 103. narozeniny se sbíječkou a v dole!
OSTRAVA – Neuvěřitelných 103 let se dožil 
bezesporu vůbec nejstarší horník zřejmě 
nejen v Ostravsko-karvinském revíru, 
ale i Česku a kdoví, jestli ne na Zemi. 
Zdislav Chalupa je slavil jak doma 
v Michálkovicích, tak na bývalém pra-
covišti v Petřkovicích. Nechyběla u toho 
ani sbíječka, marcipánová i skutečná, 
a samozřejmě také fárání do historického 
Dolu Anselm.

„Když jsme se ho ptali, co chce k naroze-
ninám, tak říkal,  že chce sbíječku,“ sdělila 
oslavencova o skoro 40 let mladší manžel-
ka Míla. Tu poznal ostatně už jako hornický 
důchodce, protože v tehdejším podniku 
OKD působil Chalupa v letech 1957 - 
1977. Prošel si důlní dopravou, čelbami 
a rubáním, dělal řadového havíře a později 
i technika, kdy, jak vzpomínal, cítil na jedné 
straně zodpovědnost za chlapy a na druhé 
velký tlak nadřízených na výkony.

„S tím jsem robil? Jak jsem to mohl 
unést?“ podivoval se 103letý bývalý hor-
ník na vozíčku na Dole Anselm, když mu 
zeť s vnoučaty opatrně položili do rukou 
starý „sbiják“. Hned při tom poznamenal, 
že mu chybí hadice na přívod vzduchu, 
takže bude pneumatické kladivo určitě 
nefunkční. Sbíječku měl vyobrazenu  

i na narozeninovém dortu, kde mu dcera 
Miloslava dala ještě důlní vozíky s čísly 
1, 0 a 3 doplněné obligátním pozdravem 
„Zdař Bůh!“. K focení do rodinné kroniky 
ještě oslavenec nafasoval přilbu typu 
„želva“, se kterou kdysi fáral.

Sjezd do podzemí hornického skanze-
nu na Landeku původně naplánován ne-
byl (pan Zdislav se tam podíval při oslavě 
101. narozenin), ale když ho vyvezli 
na ohlubeň, bylo rozhodnuto. Vnoučata 
mu zacinkala navěštím a průvodce, sám 
vysloužilý havíř, jenž oslavence pamato-
val jako štajgra v důlní dopravě, se ujal 
funkce narážeče.

103letý bývalý horník fáral na inva-
lidním vozíčku, což znamenalo pro jeho 
doprovod i určité komplikace. „Chtěl se 
totiž dostat co nejblíže ke sloji, asi aby si 
sáhl na uhlí. Ale nešlo to, nebylo tam dost 
místa,“ uvedli rodinní příslušníci, kteří si 
vyslechli i přednášku o vybavení a fungo-
vání dolu. Pan Zdislav hovořil o výdřevě, 
ražbách, kde dosahovali postup 3,3 
metru za den s budováním hajcmanů 
v metrových roztečích a zmiňoval sloje 
i své dávno zesnulé kolegy.

Už ostatně nežije i jeden z jeho pěti 
potomků,  čtyř synů a dcery, který by 

měl letos k osmdesátce. Nejmladšího 
potomka měl Zdislav Chalupa ve svých 
71 letech, tomu je nyní 32. „Má 16 
vnuků, 19 pravnuků a 2 prapravnuky. 
Nejmladší vnuk se narodil 8 dní před 
manželovou stovkou. Když jsme tehdy,  
v době kovidové, jeli na testy, byli v autě 
oba dva. Zdravotníci se velmi divili, když 
viděli ročníky 1922 a 2022,“ smála se 
oslavencova choť.

A dcera pro zajímavost doplnila, že pan 
Zdislav je stejně starý jako ikonický fotba-
lový klub SK Slezská Ostrava, z něhož se 
posléze stal slavný Baník: „I na ten chodil. 
Vzpomínal třeba na zápas s Bayernem 
Mnichov na Bazalech před 49 lety.“

Příborští  vzpomněli na havíře 
na výstavě o historii osvětlování
PŘÍBOR – Tma jak v pytli se jmenuje 
expozice věnovaná historii osvětlování 
a rozdělávání ohně, kterou mají v Centru 
tradičních technologií (CETRAT) 
v Příboře na Novojičínsku. A je v ní 
dokonce odkaz na havířinu v podobě 
důlních svítilen!

„V našich sbírkách Muzea 
Novojičínska máme celou kolekci hor-
nických kahanů, které se zde dochovaly, 
jelikož celý ten náš kraj byl s hornictvím 
spjat. Pocházejí většinou z 19., popří-
padě počátků 20. století,“ uvedl ředitel 
centra Václav Michalička.

V prostorách bývalého příborského 
piaristického kláštera vystavují jak 
hornické lampy olejové, tak i jejich 
nástupkyně karbidky. „Tyto lampičky 
dávají světlo hořením acetylénu vznika-
jícímu ve svítilně reakcí vody s karbidem 
vápenatým,“ říká Michalička.

Kahany jsou v CETRAT k vidění 
do konce května spolu s dalšími 
třemi desítkami exponátů – od ocílek 
na křesání jisker pomocí pazourku, přes 
svíčky a svícny mnoha druhů, po záko-
pové svíce vytvářené vojáky z plechovek 
od konzerv, papíru a loje.

Karvinou a Hażlach za hranicí 
spojí nová lávka přes řeku Olši
KARVINÁ – Karviná získá přímé spojení 
s obcí Hażlach a její částí Pogwizdów 
na polské straně. Letos totiž začne 
v městské části Louky budování lávky 
pro chodce a cyklisty přes hraniční 
řeku Olši. Hotovo má být do 250 dnů 
od zahájení.

„Podařilo se nám na to získat finanční 
prostředky z česko-polských programů, 
státního rozpočtu a přiložili jsme i vlast-
ní zdroje. Na jaře začneme s výstavbou 
lávky,” uvádí Jan Wolf, primátor Karviné. 
Její vznik bude znamenat i rozšíření 
cyklostezek na trase Karviná – Český 
Těšín, lepší dostupnost historických 
památek v regionu a počítá se s dalším 

rozvojem cestovního ruchu v česko-pol-
ském pohraničí. 

Nová lávka bude konstruována jako 
ocelová a visutá. Vysoutěžené náklady 
na výstavbu jsou 41,6 milionu korun. 
„Za naši obec provedeme výstavbu 
osvětlené cyklostezky a zpevníme i část 
příjezdové cesty tak, aby se k nám dalo 
dostat bezpečněji,” popisuje práce 
na polské straně Grzegorz Sikorski, 
starosta Hażlachu.

„Myslím si, že lávka upevní společen-
ské vztahy mezi obyvateli na obou stra-
nách hranice a rodiny, které rozděluje 
řeka, to budou mít k sobě blíže,“ dodává 
primátor Wolf.

Havířský bál v Domečku v Horní Suché.
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Havířský bál v Brick House v Ostravě.
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Historické hornické kahany.

Návštěvníci příborské výstavy o světle.

Lávku chtějí stavět od jara do zimy.
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Zdislav Chalupa slavil i se sbíječkou. Nejstarší žijící horník v Dole Anselm. I dort byl stylový.

Oslavenec fáral na vozíčku.
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Darkovské moře a Lodičky, 
nejnavštěvovanější v Karviné

KARVINÁ – Úspěšný rekultivační pro-
jekt společnosti OKD a areál provozo-
vaný iniciativou podporovanou firem-
ní Nadací OKD se loni staly  nejna-
vštěvovanějšími lokalitami v Karviné. 
Jednalo se o Darkovské moře s výhle-
dem na Důl ČSM a Lodičky v zelené 
oáze ve Fryštátě!

„Statistikám návštěvnosti v našem 
městě vévodil ostrov Loděnice na je-
zeře v parku Boženy Němcové. V roce 
2024 přešlo přes mosty spojující jej 
s pevninou přes 195 tisíc lidí,“ sdělil 
Lukáš Hudeček, mluvčí karvinského 
magistrátu. Na kulturní akce pořá-
dané také za přispění těžařské nada-
ce pod taktovkou Iniciativy Dokořán 
zavítalo na 50 tisíc lidí.

Darkovské nebo také Karvinské 
moře lákalo nejen místní, ale i spous-
tu turistů včetně těch z Polska. „Tuto 
lokalitu navštívilo podle našich odha-
dů více než 100 tisíc lidí. V nejteplej-

ších letních dnech to mohlo být i oko-
lo 5 tisíc osob za den,“ informoval 
Hudeček.

Městský dům kultury Karviná or-
ganizoval také akce díky grantům 
z Nadace OKD, kterých se dohroma-
dy zúčastnilo více než 113 tisíc ná-
vštěvníků. K největším patřily Dny 
města Karviné připravené vloni po-
prvé za účasti OKD a spojené s Dnem 
horníků (pro úspěch se budou letos 
opakovat), Vánoční jarmark či let-
ní koncerty a divadelní představení 
na Masarykově náměstí.

„Dalším oblíbeným místem turis-
tů je zámek Fryštát. Jeho prohlídku 
si v roce 2024 nenechalo ujít 12 ti-
síc lidí. Mnozí zamířili i do budovy 
Lottyhausu, kde je od září instalova-
ná nová stálá expozice Národní ga-
lerie Praha s názvem Havířská bala-
da: Sto roků hornictví v umění,“ řekl 
Hudeček.

Tahákem byl i „šikmý“ kostel sv. 
Petra z Alkantary v Dolech, který 
se v důsledku poklesu půdy vlivem 
poddolování silně naklonil  a o je-
hož záchranu se postarala OKD. 
„Komentovanou prohlídku v něm 
vloni absolvovalo okolo 14,5 tisíce zá-
jemců,“ konstatoval mluvčí karvin-
ského magistrátu.

Primátor města Jan Wolf k tomu 
doplnil: „Jsme rádi, že můžeme ne-
jen našim občanům, ale i turistům 
nabídnout zajímavá místa. Naší sna-
hou je udělat Karvinou atraktiv-
nější. Chystáme proto nějaké no-
vinky, například zpevnit další bře-
hy na Karvinském moři. Novinky 
chceme i na Loděnici, kde máme 
v plánu rozšířit zázemí občerstve-
ní. Modernizovat budeme techni-
ku v městském domě kultury, v kině 
Centrum či regionální knihovně.“

Karvinské děti se opět učí lyžovat 
v Bukovci za podpory Nadace OKD
KARVINÁ – Ski areál Kempaland 
v Bukovci nedaleko česko-polsko-
-slovenského trojmezí v Beskydech 
hostí i letos lyžařské kurzy předškoláků 
a školáků z Karviné. Kromě domovského 
města jim na ně přispívá rovněž Nadace 
OKD, což pro jejich rodiče znamená nižší 
náklady.

„První z turnusů byl v týdnu od 13. 
do 17. ledna a jejich ukončení bude 
záležet na sněhových podmínkách, pro-
tože poslední byly naplánovány na týdny 
od 3. do 7. a od 10. do 14. března,“ 
uvádí mluvčí karvinského magistrátu 
Lukáš Hudeček. Vedení města projekt 
Karviná lyžuje zařazuje v oblasti péče 
o děti a mládež k prioritám. Náměstek 
primátora Andrzej Bizoń doplňuje, že se 
jedná o další sportovní aktivitu, jíž se 
může věnovat i ta nejmladší generace, 
která jinak mnohdy nemá jiné možnosti 
vyrazit na hory.

„Kurz vedou profesionální instruktoři 
a pod jejich vedením se děti rozvíjejí 
v pohybových dovednostech a získá-
vají základní lyžařské návyky formou 

zábavných her přímo na sněhu a na čer-
stvém vzduchu ve zdravém prostředí. 
Na závěr mají lyžařské závody, na které 
se mohou přijet podívat i jejich rodiče,“  
popisuje Silvie Balčíková z týmu těžař-
ské nadace. Ta lyžování karvinských dětí 
podporuje už od roku 2012.

„Tehdy se prvního výjezdového kurzu 
zúčastnilo 297 dětí. Letos jich máme 
477,“ pokračuje Hudeček za magistrát. 
Do Bukovce jezdívají vždy ráno děti 
z mateřských škol a odpoledne pak 
z prvního stupně škol základních. V tom-
to roce si jak provozovatelé ski areálu 
a instruktoři, tak učitelé i malí lyžaři 
pochvalují přízeň počasí.

Dětem půjčují helmy, boty, lyže 
i vestičky s logem projektu a Nadace 
OKD. „Vybavíme je a obujeme a jdeme 
všichni společně na malinký kopec, kde 
je po rozcvičce učíme fungovat s jednou 
lyží a potom se dvěma, učí se ťapat, stát 
na svahu a nakonec trénujeme. Dá se 
už na první pohled rozeznat, které jsou 
talentované,“ přibližuje dění v Bukovci 
instruktorka Klára Tomoszková.

Karvinské děti opět lyžují i díky těžařské nadaci.
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OSTRAVA

Barrák
Nabitý program ostravského klubu 
Barrák na březen čítá mimo jiné Komunál 
a Motorband v sobotu 1., kultovní Debustrol 
a havířovský Antigod v pátek 7., festival 
s Titanic, Dogma Art, Millions, 100na100 
a Metal Factory v sobotu 8. (od 17 hodin), 
gotika XIII. století ve čtvrtek 13., punk 
Visacího zámku a Znouzectnosti v pátek 
14., norské black metalové Gorgoroth 
na jediném českém koncertě s Aeternus, 
Death Rattle a Archaic ve čtvrtek 20. 
(od 19 hodin), orlovskou Dogu a Morčata 
na útěku v sobotu 22., elektroniku v podobě 
Camouflage v pátek 28., švédské crust 
punkery Wolfsbrigade spolu s ostravskými 
Malignant Tumor a See You In Hell v sobotu 
29. a divadelní zpracování západoberlín-
ského feťáckého příběhu My, děti ze stanice 
Zoo v neděli 30. (v 18 hodin). Pokud není 
uvedeno jinak, začínají všechny akce ve 20 
hodin.

Po stopách Šikmého kostela
V sobotu 21. v 15 a v neděli 22. března 
v 9:30 začnou na Smetanově náměstí 
komentované prohlídky Ostravy tak, jak 
ji zažívali hrdinové z trilogie Šikmý kostel 
spisovatelky Karin Lednické. Kam chodila 
Julka na šálky drahé horké čokolády, jaké 
výlohy obdivovala při procházkách měs-
tem a která divadla navštěvovala?

Dovolená a Knižní festival
Na výstavišti Černá louka proběhne o ví-
kendu 21. a 22. března tradiční dvojakce 
v podobě veletrhu Dovolená (cestování, 
poznávání, dovolenkové pobyty, turis-
tika, dobrodružství) a přehlídky Knižní 
festival Ostrava (to nejzajímavější z knižní 
produkce nakladatelů všech žánrů z celé 

republiky, doprovodný program s beseda-
mi, autorským čtením, křty knížek a mnoho 
dalšího).

Linkin Park
Sice nikoliv americký originál, nýbrž jeho 
Symphony Tribute by Raindrops, ale i tak 
to má stát za to. Kombinace nu-metalu 
a symfonického komorního orchestru 
bude znít v pondělí 23. března od 20 hodin 
v Gongu v Dolních Vítkovicích.

KARVINÁ

Ples Sokola
Kulturní dům Družba hostí v sobotu 8. 
března od 19 hodin bál karvinských sokolů 
a jeho návštěvníci se mohou těšit kromě 
hudby kapely Fopa, tance a občerstve-
ní na vystoupení historického šermu, 
mažoretky Mikado, světelnou show či 
fotokoutek.

Silový trojboj
9. Mistrovství severní Moravy juniorů 
a mladších juniorů v klasickém silovém 
trojboji se uskuteční v tělocvičně Střední 
školy techniky a služeb Karviná v sobotu 8. 
března od 10 hodin.

Maroko
Další přednáška z cyklu pravidelných ces-
tovatelských večerů Karviná - svět a zase 
zpět bude v úterý 11. března v malém sále 
kulturního domu od 18 hodin o exotice 
vzdálené jen čtyři hodiny letu z tuzemska. 
Ivo Petr bude hovořit o zcela odlišném 
světě exotických bazarů a tržišť,  mešit 
a muezínova volání k modlitbám, pouští 
a vysokých zasněžených hor.

Oldies party
Jarní edice oblíbené akce s DJ Rostislavem 

Ježem, moderátorem Petrem Pěnkavou 
a revival kapelou Pop Stars napodobující 
slavné Bee Gees se chystá na pátek 14. 
března od 19 hodin do Obecního domu 
Družba. Na taneční večer s hudbou 60. až 
90. let se doporučuje dorazit ve stylovém 
dobovém outfitu.

Cesta k harmonii
XXIV. ročník festivalu zaměřeného na zdra-
vý životní styl, alternativní medicínu, se-
bepoznání, meditační a zdravotní cvičení 
proběhne v sobotu 22. března v Městském 
kulturním domě Karviná od 9 hodin. Doplní 
ho prodej zdravých produktů, bylinek, 
drahých kamenů, odborné literatury 
a poskytování poradenství a proběhnou i  
workshopy či přednášky.

Pink Floyd Tribute
Téměř tříhodinovou audio-vizuální show 
s projekcí, lasery a světelnými efekty 
naplněnou nadčasovou hudbou britské le-
gendy a inspirovanou jejím turné Pulse94 
nabídne v sobotu 29. března v městském 
kulturním domě od 19 hodin desetičlenný 
výběr hudebníků Pink Floyd Tribute Live 
1. Czech-Slovak Band. 

ORLOVÁ

Cesta na sever
Jana a Vladimír Poulíkovi budou ve čtvrtek 
6. března od 17 hodin hovořit v přednáš-
kovém sále městské knihovny o Norsku, 
zemi na skandinávském poloostrově, která 
cestovatele stále udivuje svými přírodní-
mi krásami, počínaje více než 293 tisíci 
ostrovy a konče rozvětvenými fjordy.

Přednášky o historii
Orlovské jámy v sobotu 8. a O zapome-
nuté Orlové v neděli 16. března – tak se 

jmenují dvě poslední přednášky o historii 
města. Proběhnou vždy od 15 hodin ve VIP 
salonku zimního stadionu pod taktovkou 
místních nadšenců ze spolku Orlová 
na furt.

Oldies párty
3. jedinečnou párty s největšími diskoté-
kovými i rockovými hity od 80. let avizují 
na pátek 14. března z Domu kultury města 
Orlové. O hudbu se postará DJ Lukáš, 
na baru bude v nabídce opět oblíbená kla-
sická „míchačka“ minulosti – rum s griot-
kou, neboli Čert (0,04 dl za 30 Kč). Začíná 
se ve 20 hodin, retro oblečení vítáno!

Prodej knih a časopisů
Městská knihovna vyhlašuje na středu 
19. března od 9 do 17 hodin ve vestibulu 
prodej vyřazených tiskovin a publikací 
s cenami začínajícími na symbolických 
pěti korunách. Příležitost sehnat starší 
titul do své domácí knihovničky nebo 
prostě udělat radost sobě či někomu 
z blízkých.

HAVÍŘOV

 Potápění na bazéně
Blíží se nová sezona a na šumbarském kry-
tém bazéně tak na sobotu 1. března od 17 
do 19 hodin připravili akci pro potápěče. 
Mohou si přijít otestovat novou výstroj 
nebo zopakovat dovednosti. Na zkušební 
ponor pro nepotápěče pod vedením in-
struktorů mohou vzít i známé a kamarády. 
Bude také šance půjčit si dlouhé ploutve či 
monoploutve pro freediving.

Uhlí, koks, železo a ocel
Více než patnáct let zachycuje industriál-
ní fotograf, patriot a hornický nadše-
nec Michal Šíma těžký průmysl, stále 

neodmyslitelně spjatý se zdejším krajem, 
i mizející památky odkazující právě 
na tuto industriální éru. Představí se 
ve čtvrtek 6. března v 17 hodin na před-
nášce v Expozici Historie psaná uhlím 
v haví řovské Pavlovově ulici č. 2.

Dalibor Janda
45 let na „profi“ scéně oslaví, samozřejmě 
s kapelou Prototyp a také Jiřinou Annou 
Jandovou coby speciálním hostem, v úterý 
11. března v KD Leoše Janáčka českoslo-
venský diskotékový král. Vystoupení začne 
v 19 hodin.

Monkey Business
Stolárna Club bude v sobotu 15. března 
od 21 hodin místem, kde se zastaví popu-
lární kapela na turné k „pětadvaceti letům 
dobrodružné plavby v rozbouřeném moři 
showbusinessu“, kdy se pohybuje vpřed 
vyhnuvši se útesům podbízivých melodií, 
zrádným mělčinám klišovitých textů 
a zdánlivě bezpečným zátokám pokleslých 
televizních pořadů, kde obchází strašidlo 
playbacku.

Pěšky okolo Česka
V polovině července 2022 vyšel Jan Rendl 
z Břeclavi s plnou polní a vydal se přes 
drtivou většinu českých i slovenských 
pohoří u hranic. S průměrnou denní porcí 
přes 61 kilometrů bojoval první půlku 
cesty s mohutnými dešti a druhou s teplo-
tami stoupajícími k tropickým hodnotám. 
Nezlomila ho příroda, ubývající síly, počasí 
ani vlastní hlava a na konci se zrodil nový 
český rekord, když zpět dorazil v čase 
38 dní, 23 hodin a 15 minut. Putování 
přiblíží v CrossCafe v úterý 25. března 
od 18:30 hodin.

Kalendárium akcí 

Darkovské moře  – místo odpočinku nejen obyvatel Karviné.
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Lodičky, kde bývá spousta kulturních akcí.
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HCB míří za dalšími úspěchy, 
spoléhá na podporu fanoušků
KARVINÁ – Jarní část házenkářské se-
zóny je v plném proudu a tým HCB 
Karviná dokazuje, že je připraven 
na boje o nejvyšší příčky. Po nároč-
né zimní přípravě, kterou ovlivni-
la zranění určitých klíčových hrá-
čů, do ní vstoupil klub, jehož part-
nerem je i společnost OKD, ve skvě-
lé formě.

„Myslím si, že se kádr připra-
vil dobře. Měli jsme to těžší, proto-
že někteří hráči se vraceli po zraně-
ní, ale zvládli jsme to a jsme připra-
veni na jarní část,“ hodnotí kapitán 
Jan Užek aktuální situaci v Baníku.

Vstup do jarní části je podle něj 
pro Karvinou více než povedený: 
„Vítězství nad Lovosicemi, Zubří 
i Brnem ukázalo, že obrana s bran-
kářem funguje na vysoké úrovni 
a Karviná se dokáže prosazovat v úto-
ku i v rychlém přechodu do útočné 
fáze. Důležitým faktorem je rovněž 
širší soupiska a možnost větší rotace, 
která byla v průběhu sezóny kvůli zra-
něním omezená.“

Další velkou výzvou je pro HCB 
nadcházející Final Four Českého po-
háru, které se uskuteční už 1. a 2. 
března v Praze. Karviná se v semi-
finále utká s Brnem, na něž narazi-
la i v posledním extraligovém utká-
ní. „Samozřejmě se na Final Four tě-
šíme, chceme trofej urvat, stejně jako 
vloni. Největší silou by měly být naše 
zkušenosti, široký kádr a věřím, že se 
podaří vyladit formu na maximum,“ 
říká kapitán.

Upozorňuje také, že se zároveň 
blíží konec základní části extrali-
gy a nadcházející play-off, kde bude 
Karviná patřit mezi jasné favori-
ty. V týmu si však uvědomují, že vy-

řazovací boje jsou nevyzpytatel-
né. „Největší výzvou bude tradičně 
Plzeň, ale i Dukla hraje kvalitní, rych-
lou házenou. Musíme být maximálně 
koncentrovaní a nic nepodcenit, po-
kud chceme dojít až na vrchol,“ kon-
statuje Užek.

Klíčová bude v rozhodující fázi se-
zony podpora fanoušků. Baník si cení 
jejich oddanosti, a to nejen na domá-
cí půdě, ale i na venkovních výjez-
dech. „Věříme, že nás budou podpo-
rovat a vytvářet domovskou atmo-
sféru, kdekoliv budeme hrát. Karviná 
má před sebou velké výzvy. Zda se po-
daří navázat na úspěchy z minulé se-
zóny, se ukáže již v následujících týd-
nech,“ dodává kapitán s pozvánkou 
na domácí duel s Jičínem. Ten pro-
běhne v sobotu 8. března od 18 hodin.

Velkou událostí, na kterou se há-
zenkářský svět těší, bude také premi-
érový ostrý start trenéra karvinské-
ho celku Michala Brůny u české re-
prezentace. Odehraje se 12. března 
v Brně proti silnému Chorvatsku.

Karvinští fotbalisté doma  
čelili superfavoritovi, Spartě
KARVINÁ – Nebojácný výkon a ani 
dvoubrankové vedení během prvních 
10 minut po trefách Dávida Krčíka 
a Dennyho Samka bohužel nestačilo. 
Karvinští fotbalisté doma čelili superfa-
voritovi v podobě pražské Sparty.

„Ještě do poločasu, který byl protažen 
z důvodu výpadku osvětlení, sparťané 
srovnali díky dvěma krásným gólům 
Lukáše Haraslína. Krátce po změně stran 
stejný hráč dokonal hattrick, pak světla 
vypadla znovu, ale Sparta si už výhru 
v dlouhém nastavení nenechala vzít. 
Karviná prohrála 2:3. A byť pohled na ta-
bulku není nikterak tragický, poslední 
výhra MFK se datuje do druhé poloviny 
listopadu,“ uvedl za klub Adam Januszek.

Zápas se Spartou v mrazu trval přes-
ně 2 hodiny a 46 minut. První půlhodina 
nabídla 3 krásné góly, otevřený fotbal 
a spoustu technických akcí. Žádný tým 
nechtěl jen tak zalézt a bránit. „První 
přerušení nás zlomilo. Byli jsme v tlaku, 
mohli jsme přidat třetí gól, ten by zápas 
nasměroval jinam. Smekám před obě-
ma mančafty, protože ty změny teploty 
nejsou dobré, hráči vypadávají z tempa, 
jdou z tepla do mrazu. Bylo to extrémně 
složité, přesto nám ten druhý výpadek 
i trochu pomohl,“ podotkl trenér MFK 
Martin Hyský. Na své svěřence byl i tak 
náležitě pyšný: „Velmi atraktivní zápas 
pro diváka. Pro nás a naše fanoušky je 
škoda, že jsme se neodměnili a neuhráli 

po tak skvělém výkonu aspoň bod. 
Myslím, že jsme na něho měli.“

Karvinští fotbalisté pak hráli ještě 
v Jablonci, kde bohužel vysoko pro-
hráli, a snesl se na ně oprávněný hněv 
fanoušků. Spokojený po pětigólovém 
přídělu pochopitelně nebyl ani trenér. 
„Podali jsme katastrofální výkon,“ nebral 
si servítky Hyský. Šance na reparát 
a udobření si fanoušků přijde v domácím 
duelu se Slováckem (neděle 2. března 
od 15:30 v Ráji). Celek z Uherského 
Hradiště naposledy nehrál, jelikož celý 
tým zasáhla chřipková epidemie. To 
samé potkalo MFK v první půlce února, 
když neodcestoval k zápasu do Prahy 
s Duklou.

„Měli jsme v týdnu před zápasem 
dost nemocných, kluci brali antibiotika. 
Na tréninku po odeznění nemoci bylo 
vidět, že pro ně není snadné se rozběhat 
a dostat tělo do provozní teploty jako 
před nemocí,“ nechal se slyšet asistent 
Martina Hyského, karvinská fotbalová 
legenda a bývalý havíř Marek Bielan.

Po zápase se Slováckem přijde 
na řadu třízápasová venkovní série: 
9. března v Hradci Králové, 12. března 
dohrávka na Dukle a 16. března zápas 
v Českých Budějovicích. Další víkend 
je reprezentační přestávka a po ní se 
fotbalová Karviná znovu představí svým 
příznivcům – poslední březnovou neděli 
od 15:30 proti Mladé Boleslavi.

Plavec ze šachty si vytvořil 
v Maďarsku osobní rekordy

HAVÍŘOV – Dvě stříbrné medaile a dva 
nejlepší osobní časy, tak dopadl horník 
z rubání Dolu ČSM věnující se vrcholově 
sportovnímu plavání na mistrovství 
světa v krátkém bazéně v Maďarsku.

„2. místo na 200 metrů prsa, 2. místo 
100 metrů prsa a osobní rekord 1 minu-
tu 18 sekund a 60 tisícin,“ sdělil Libor 
Hracki k zásadním úspěchům. Pochlubil 
se však i 4. příčkou na 50 metrů prsa 
a dalším osobním rekordem v této disci-
plíně v podobě 35,84 sekundy. V kraulu 
byl na dvoustovce také 4. a na stovce 
pak 6.

„Na prsa jsem podlehl jen aktuálnímu 
evropskému šampionovi, domácímu 
László Roskovi. Známe se a soupeříme 
spolu, ale on je jiná liga, tedy zatím, už 
se mu přibližuji,“ podotkl havíř z party 

hlavního předáka Romana Badury 
z úseku vedeného Rostislavem Riedlem.

„Další závody? Pravděpodobně zase 
mistrovství v Maďarsku, ale na dlouhém 
bazénu,“ řekl důlní zámečník, který 
na stonavské šachtě fárá od roku 1990 
pořád v provoze rubání. Před časem, 
když se mu blížilo naplnění nejvyšší 
přípustné expozice, začal dělat jen 
na ranní. To mu pomáhá kombinovat 
práci horníka a vrcholové plavání.

„V bazénu jsem samozřejmě denně, 
plavu přibližně půldruhé hodiny,“ doplnil 
Hracki ke své přípravě.

Běžecký pohár revíru má jednadvacet závodů

KARVINÁ – Důl Pokrok (Julius Fučík) 
v Petřvaldě se stane v březnu nej-
bližším dějištěm sportovního seriá-
lu H10: Běžecký pohár Karvinského 
revíru 2025. Na místech spojených 
s horníky a těžbou uhlí ho organizu-
je oddíl SK Fuga.

„Závody jsou stejně jako dříve roz-
prostřeny do celého roku. K poháru 
se připojili ještě další pořadatelé bě-
žeckých akcí v revíru, tak se celko-
vý počet závodů zaokrouhlil na 21,“ 
uvádí Lumír Hlaváč, duchovní otec 
celé série. Ta je víceméně pokračo-
váním jeho iniciativy z roku 2018, 
kdy s přáteli, za vstřícného přístupu 
OKD coby tehdejšího vlastníka loka-
lity, uspořádal Běh Dolem 9. květen 
vedoucí dobývacím prostorem této 
šachty. „Bydlím nedaleko uzavřené-
ho dolu a trénuji v okolí, tak mi to pro 
ostatní běžce připadalo jako zajíma-
vé, netradiční prostředí,“ vysvětluje 
Hlaváč.

Časem tak vznikl osobitý poháro-
vý závod. „Pohár  má celkem 21 zá-
vodů. Aby byl běžec v poháru hodno-

cen, musí jich absolvovat minimál-
ně 9. Do celkového výsledku se pak 
započítá 16 nejlepších výsledků zá-
vodníka. A opět budou vybrány zá-
vody s bonusovým hodnocením, kdy 
se body započtené do poháru za ten-
to závod násobí. Jedná se například 
o mistrovství revíru nebo velké finá-
le,“ popisuje Hlaváč.

H10: Běžecký pohár Karvinského 
revíru 2025 už má za sebou od lis-
topadu akce Od mostu k mostu, 
Okolo moře, Albrechtickou hodi-
novku, Štěpánský běh, Silvestrovský 
běh, Zimní běh Albrechticemi – 
Mistrovství revíru a Stonavský důlní 
přebor.

„U některých závodů může do-
jít z pořadatelských důvodů k men-
ším změnám. Sledujte proto informa-
ce na našich stránkách blog.skfuga.
cz, kde jsou průběžně aktualizovány. 
Velké finále poháru proběhne stejně 
jako v případě předchozího ročníku 
na H10 – Havířovské desítce. Na prv-
ní závody se můžete hlásit postupně, 
jak budou přibývat registrační odka-
zy. Na většinu je možná i registrace 
na místě. Sledujte proto propozice,“ 
vyzývá Hlaváč.

Běžci z SK Fuga  v poháru samo-
zřejmě na startu kromě závodníků bo-
jujících o umístění rádi uvidí každého, 
kdo se bude chtít přidat a zúčastnit se. 
„Kromě bodování do poháru se kaž-
dý závod totiž vyhlašuje i samostat-
ně. Doufáme, že běžecký pohár bude 
mít čím dál větší popularitu a věříme 
v hojnou účast,“ dodává Hlaváč.

Běhání zajímavým prostředním hornické krajiny. 

FO
TO

: S
K 

Fu
ga

Krásný úvod, ale nakonec to Karviné se Spartou nevyšlo.
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Posbíral znovu medaile i další úspěchy.

Karvinský klub v akci.
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Libor Hracki na maďarském mistrovství.
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Věrní fanoušci karvinské házené.

Kdy a kde série pokračuje:

 � Běh Dolem Pokrok (7,4 km), sobota 22. března, Petřvald,
 � Light Bike Běh (7 km), sobota 29. března, Havířov,
 � Těrlická F5 (5 km), neděle 6. dubna, Těrlicko,
 � Velikonoční 12minutovka (12 minut), neděle 20. dubna, Český Těšín,
 � Hornobludovická 7 (7 km), sobota 3. května, Horní Bludovice,
 � Třanovická 10 (10 km), sobota 31. května, Třanovice,
 � Petrovický prásk (8 km), neděle 15. června, Petrovice u Karviné,
 � POHO 10 (10 km v rámci ultramaratonu POHO 50), sobota 21. června, Karviná,
 � Záblatská osmička (8 km), sobota 28. června, Bohumín – Záblatí,
 � Běh E3CH (5 km), neděle 20. července, Albrechtice,
 � Orlovský kros (3 km), termín v červenci nebo srpnu bude upřesněn, Orlová,
 � Těšínský štafetový kros (6 x 2 300 metrů), sobota 6. září, Český Těšín,
 � Dětmarovická 10 (10 km), sobota 13. září, Dětmarovice,
 � Havířovská 10 – Grande finále (10 km), sobota 18. října, Havířov.


